

**Artur Kuś**

## **Polska we Wspólnej Polityce Handlowej Unii Europejskiej**

### **Streszczenie**

Wspólna polityka państw członkowskich UE jest w ciągłym rozwoju i obejmuje coraz to nowe obszary współpracy państw. Polityką najbardziej związaną z integracją ekonomiczną UE jest Wspólna Polityka Handlowa (WPH). Konsekwencją funkcjonowania w ramach UE unii celnej było wprowadzenie 1 stycznia 1970 r. WPH. Od tego momentu polityka handlowa wobec krajów trzecich nie była realizowana na szczeblu narodowym, lecz na szczeblu wspólnotowym. UE w ramach WPH stosuje środki taryfowe (preferencyjne), których istota sprowadza się do możliwości importu po niższych stawkach celnych niż wynikające z unijnej taryfy celnej, oraz różnego rodzaju środki reglamentujące obrót towarowy z krajami trzecimi np. środki wynikające z postępowań ochronnych (środki ochronne), i tzw. środki pozataryfowe (niewiążące się z modyfikacją należności celnych, i nie wynikające z przeprowadzonych postępowań ochronnych). WPH opiera się na jednolitych zasadach, zwłaszcza w zakresie: zmian stawek celnych, zawierania umów celnych i handlowych, działań ułatwiających dostęp do rynku oraz działań chroniących go przed dumpingiem lub subwencjami zagranicznymi oraz polityki eksportowej. Wejście do UE zmieniło sytuację Polski także na forum Światowej Organizacji Handlu w związku z przekazaniem polityki handlowej z poziomu narodowego na wspólnotowy. Aktualnie, WPH w swojej części zewnętrznej, stanowi element koordynacji polityk gospodarczych państw członkowskich i w pewnym zakresie - wspólnej polityki zagranicznej. Przystąpienie do UE spowodowało istotne zmiany w polityce handlowej Polski, zarówno w sferze prawnoinstytucjonalnej, jak i rzeczywistych obrotów towarowych. Polska nie prowadzi już samodzielnej polityki handlowej. Z dniem 1 maja 2004 r., polityka ta została bowiem objęta unijnym systemem importowo-eksportowym. Dzięki członkostwu w UE otworzyły się dla polskich towarów nowe rynki eksportowe. Z drugiej strony obniżyła się też ochrona polskiego rynku ze względu na generalną obniżkę ceł po przyjęciu taryfy unijnej i szeregu preferencji przyznanych przez UE w wyniku obowiązywania wzajemnych umów handlowych, systemu preferencji celnych lub jednostronnych preferencji wobec krajów rozwijających się.

## **Poland in the Common Trade Policy of the European Union**

### **Summary**

The EU common trade policy undergoes constant changes and embraces new areas of international cooperation. The policy strictly related to the EU economic integration is the common trade policy (hereafter, CTP). As a consequence of the establishment of the customs union within the EU, on 1 January 1970, the common trade policy was proposed. Ever since 1970, the trade policy towards third countries had been no more realized at the local level but at the community level. CTP offers preferential customs tariffs, namely the import of goods at lower customs rates than resulting from the union-imposed rate, and other measures rationing the sales of goods to third countries, e.g. protective measures and the so called extra-customs measures not entailing the modification of customs rates and not resulting from the implemented protective activities. CTP follows uniform rules on, inter alia: the alteration of customs rates, customs and trade agreements, market accessibility and antidumping activities, as well as the measures against foreign subsidies and export policy. Polish entry to the EU changed its status in the World Trade Organisation as a result of the elevation of trade policy

to the community level. Currently and externally, CTP secures the coordination of trade policies of the member states and, to some extent, of joint foreign policy. The accession produced material changes in the Polish trade policy in both the legal and institutional dimension and the actual sales. Poland is no more engaged in an isolated trade policy. As of 1 May 2004, the policy in question was incorporated in to the EU import and export system. The membership opened new export destinations. On the other hand, the protection of the Polish market was diminished owing to the across-the-board reduction of customs rates after the acceptance of the EU tariff and a number of preferences granted by the EU to developing countries via trade agreements, customs preferences and unilateral preferences.

## **Польша в совместной торговой политике Европейского Союза**

### **Анотация**

Совместная политика государств-членов ЕС постоянно развивается и охватывает все новые сферы сотрудничества государств. Политикой, которая является наиболее связанной с экономической интеграцией ЕС является совместная торговая политика (далее - СТП). Следствием функционирования в ЕС таможенного союза было введение 1 января 1970 г. СТП. От этого момента торговая политика относительно третьих государств уже не реализуется на национальном уровне, но на уровне ЕС. СТП ЕС предусматривает применение льготных ставок пошлины, суть которых сводится к возможности импорта товаров за более низкими ставками, чем это предусмотрено таможенными правилами ЕС, применению разных способов регламентирующих торговый оборот с третьими странами. СТП основывается на принципах, в частности в сферах: изменения таможенных ставок; подписания торговых и таможенных договоров; действий упрощающих доступ к рынку; экспортной политики. Присоединение к ЕС изменило ситуацию в Польше также на форуме Всемирной организации торговли в связи с передачей управления торговой политикой органам ЕС. На данный момент СТП являет собой элемент координации хозяйственных политик государств членов ЕС и в некотором значении - элемент совместной внешней политики. Вступление Польши в ЕС привело к изменению торговой политики как в юридически институциональной сфере, так и в сфере реальных торговых оборотов. Польша уже не ведет самостоятельной торговой политики. От 1 мая 2004 г. эта политика охватывается экспортно-импортной системой ЕС. Благодаря вступлению в ЕС для польских товаров открылись новые экспортные рынки. С другой стороны, снизилась защита польского рынка в связи со значительным снижением пошлин в результате принятия таможенных ставок ЕС, распространением на Польшу международных соглашений ЕС с развивающимися странами о таможенных льготах.